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33 Exministres • Adellach i Gil, amb Mandicó, abans de la sessió d’ahir.

Mirant pel retrovisor
El Govern aprofita per lluir-se en una sessió maratoniana en què els reformistes li van posar les coses
fàcils i es van centrar massa en reivindicar la gestió passada H ApC va mostrar ahir el seu perfil més baix

IAGO ANDREU / MARC RODRÍGUEZ*
ANDORRA LA VELLA

El Grup Socialdemòcrata no és
l’únic que està una mica desubicat
en aquest inici de legislatura.
També l’oposició reformista va do-
nar ahir símptomes de no saber
exactament quin dels dos bancs
ocupa. Els consellers de CR sembla-
ven més interessats en defensar la
gestió dels governs anteriors que
no pas en posar contra les cordes
l’Executiu socialdemòcrata. Joan
Gabriel va comentar a la sala dels
passos perduts que l’estil d’oposi-
ció dels reformistes era més conci-
liador que l’exhibit pel PS en legis-
latures passades i, certament, el
Govern ho va aprofitar.

Una sessió de control amb 23
preguntes prometia, però el debat
va ser en la seva major part insípid,
sense que ni tan sols el grup ApC,
inhabitualment moderat, trenqués
la monotonia. Els únics moments
en què el ple es va animar una mi-
ca van ser, precisament, aquells en
què alguns consellers reformistes
reivindicaven la feina feta pels go-
verns liberals. L’exministra de Sa-
lut i Benestar, Montserrat Gil, va

preguntar sobre la discriminació
dels homosexuals en les donacions
de sang, repetint fil per randa la pre-
gunta que els socialdemòcrates li ha-
vien adreçat en l’anterior legislatu-
ra. La que va ser ministra de Medi
Ambient en els gabinets de Marc
Forné, Olga Adellach, va centrar la
seva primera intervenció en el Cen-
tre de Tractament de Residus (CTR),
un afer que en el seu dia va aixecar
una enorme polseguera i que va cos-
tar a l’aleshores ministra sang, suor
i llàgrimes.

En el fons, tant Gil com Adellach
van reconèixer que plantejaven les
preguntes per reivindicar les seves
actuacions passades i per intentar
evidenciar contradiccions entre el
PS opositor i el PS al Govern. Gil va
arrencar del cap de Govern el com-
promís de no trencar el conveni
amb l’Établissement Français du
Sang, ja que la discriminació del
col.lectiu homosexual se solucio-
narà amb un nou conveni amb el
Banc de Sang i Teixits de Catalunya.
La consellera reformista va estar bri-
llant en recordar que alguns conse-
llers socialdemòcrates havien dema-
nat, l’abril del 2006, trencar el con-
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La primera de les preguntes al Go-
vern, formulada pel reformista Jau-
me Serra, va interpel.lar el ministre
Pere López sobre el «no-compliment»
de la llei de finances a l’hora de tra-
metre la informació sobre la comp-
tabilitat. En aquest cas, el titular de
Finances va reconèixer que la infor-
mació «es va lliurar un dia més tard»
a causa d’un «calendari complicat»,
però López va aprofitar per expres-
sar que aquesta situació «s’ha pro-
duït no menys de quatre vegades en
els últims quatre anys».

Retard d’un dia en la
informació sobre la
comptabilitat de Govern

La segona de les preguntes entrades
d’urgència, feta pel reformista Joan
Torres, per conèixer quina era la
«versió oficial del Govern» en relació
a la dimissió de l’exsecretària d’Estat
de Turisme, Valérie Lackner, va ser
contestada per Jaume Bartumeu
d’igual forma que van reflectir els
mitjans de comunicació, expressant
que Lackner havia tramés la seva
renúncia al ministre López. Els refor-
mistes van criticar aleshores l’estruc-
tura competencial actual de com-
petències en matèria turística.

La dimissió de Lackner
és ja un cas tancat per
a l’Executiu

Serra va preguntar al Govern si la
Unitat d’Intel.ligència Financera
d’Andorra (UIF) havia vist ja coberta
la vacant del seu principal responsa-
ble, qui va cessar l’1 de juliol. Bartu-
meu va concretar que actualment
s’està realitzant un procés de selec-
ció en què, va remarcar, es vol tro-
bar «una persona de nacionalitat an-
dorrana», fet que dificulta el relleu i
que no treu, segons ell, «capacitat
operativa» a la unitat. Després de la
repregunta de CR, es va concretar
com actualment no hi ha cap interí.

Bartumeu defensa
l’actual capacitat
operativa de la UIF

Una de les preguntes en què menys
debat es va produir va ser la quarta,
l’última entrada d’urgència, en la
qual Nomen demanava a Bartumeu
que explicités si l’acord d’intercanvi
d’informació fiscal amb Espanya se-
guiria el model signat ja amb Àus-
tria o bé era com el de França. Bartu-
meu va contestar que «el Govern no
pot confirmar ni desmentir sobre
un text negociat», donada la «prohi-
bició de divulgar els documents
mentre no s’hagin signat. No va ha-
ver-hi rèplica ni repregunta.

L’acord amb Espanya
és, fins a la seva
signatura, confidencial

Quant a la pregunta d’ApC sobre
l’activitat del Registre de Societats,
en què Nomen va voler saber quines
eren les sol.licituds pendents, López
va exposar la situació actual en la
qual hi ha un total de 19 casos en es-
pera. El conseller d’ApC Josep Maria
Bringué va criticar aleshores el «pro-
longament arbitrari» dels tràmits,
segons li constava per les queixes de
«molts ciutadans». Davant la repre-
gunta sobre el cas de les inversions
estrangeres, López es va comprome-
tre a contestar en breu.

Bringué lamenta
el «prolongament
arbitrari» en el registre

En relació a la pregunta formulada
per Nomen per conèixer l’evolució
de la massa salarial del Govern du-
rant els últims mesos, Bartumeu va
explicar que si bé a 30 de maig del
2009 aquesta era de 7,225 milions, a
l’última comptabilització s’havia re-
duït fins als 6,717 milions. Concreta-
ment, la reducció va ser del 7,03%. A
més de per la reducció en el sou de
ministres, càrrecs de confiança i per-
sonal de relació especial, el fet
també es deu a la reducció de com-
plements i compensacions diverses.

El Govern disminueix la
massa salarial el 7%
des de la investidura

Davant la pregunta que va formular
ahir ApC sobre els continguts de la
fibra òptica que ofereix el Servei de
Telecomunicacions Andorrà (STA)
mitjançant la marca Som i la dispo-
nibi l i tat dels drets d’emissió
primària i transmissió dels títols en
la modalitat de pagament, el minis-
tre d’Ordenament Territorial, Medi
Ambient i Agricultura, Vicenç Alay,
va reconèixer «no arribar als ex-
trems» de coneixement de Nomen
en la matèria, delegant la resposta al
director de l’STA, Jaume Salvat.

L’afer de la fibra òptica
queda en mans de
Jaume Salvat

Arran de la visita de reconeguts ma-
gistrats espanyols, Nomen havia pre-
guntat sobre la possible retroactivi-
tat dels acords d’intercanvi de dades
en els casos penals, un fet que Bartu-
meu va descartar tot mostrant-se «fo-
namentalment convençut» que
aquest fet no es produeix. Nomen va
fer aleshores referència al marc fis-
cal penal i la possible interpretació
retroactiva, topant amb un cap de
Govern que va criticar l’«alarma in-
necessària», ja que «fa anys» que es
col.labora» en la matèria.

La retroactivitat per als
intercanvis en casos
penals, en qüestió

La pregunta de la consellera refor-
mista Montserrat Gil sobre quina
serà la política del Govern en
matèria de col.lecta de sang i la «dis-
criminació» de col.lectius com l’ho-
mosexual va tenir com a resposta
del Govern el compromís per evitar
en el futur aquesta situació gràcies a
la col.laboració amb el Banc de Sang
i Teixits català. Gil es va mostrar
aleshores preocupada per «mantenir
la qualitat», així com el vincle amb
l’empresa francesa que s’encarrega
actualment de les col.lectes.

Gil, preocupada per
«mantenir la qualitat»
en la col.lecta de sang

Montserrat Gil també va qüestionar
per què el Ministeri d’Ordenament
Territorial, Medi Ambient i Agricul-
tura havia sotmès a concurs públic
la gestió i explotació de les depura-
dores, matèria que Alay va dominar
fonamentant que «no es vol con-
demnar el sector a un monopoli du-
rant 15 anys» i que el que es vol és
«promoure la lliure competència».
Gil va posar interrogants com la pos-
sible problemàtica laboral, tot i que
Alay va assegurar que el Govern ja té
present el «neguit dels treballadors».

L’explotació de les
depuradores se
sotmetrà a concurs

el detall
COMERÇOS
«PIRATES»

< Conxita Mora va preguntar al
ministre d’Economia i Finances
sobre el contingut d’una
informació apareguda a EL
PERIÒDIC aquest estiu en què
es denunciava un augment de
les reclamacions contra
determinats comerços i en què
es titllava alguns comerciants de
«pirates». López va certificar que
la informació apareguda es
corresponia amb un informe
elaborat per l’ACU i va
manifestar la preocupació del
Govern, tot i que va insistir que
la majoria de queixes se
centraven en determinats
comerços i que les mesures que
pugui prendre l’Executiu sempre
estaran afectades per la «feblesa
legislativa» actual. El debat es va
tancar amb l’acord del ministre i
la consellera.
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La reformista Olga Adellach va pre-
guntar en onzè lloc quina era l’op-
ció de Govern per redreçar el Centre
de Tractament de Residus, una qües-
tió en què Alay va exposar diverses
opcions com ara implementar l’eco-
generació i el triatge, així com els
handicaps amb què actualment to-
pa el centre, com és la necessitat
d’un mínim de 45.000 tones de resi-
dus l’any per ser una rendible i «du-
ra» clàusula de rescissió. Alay va con-
cretar que el seu ministeri treballarà
per «una economia sostenible».

El Centre de Residus,
amb un mínim de
45.000 tones l’any

A la sessió de control a Govern
també va quedar clar que les con-
seqüències que tindrà per a Andorra
signar el conveni marc de les Na-
cions Unides sobre el canvi climàtic
en la línia del protocol de Kyoto se-
ran, segons el ministre Alay, nul.les,
ja que és només a través de la rúbri-
ca al protocol en si mateix com An-
dorra assumiria compromisos de
caire material. El reformista Daniel
Armengol havia preguntat sobre
aquest tema, preocupat per les possi-
bles repercussions econòmiques.

Alay defensa la
signatura del conveni
marc pel canvi climàtic

Adellach havia entrat una pregunta
sobre les modificacions que compor-
taria la voluntat de López per impul-
sar les energies alternatives, una in-
quietud que el titular d’Economia i
Finances va contestar mitjançant
una sèrie d’eixos com ara revisar la
llei de Feda o modificar algunes nor-
matives urbanístiques comunals per
tal de possibilitar la instal.lació de
renovables. Va ser aleshores quan
Adellach, interpel.lada sobre la inac-
ció anterior, va convidar López a «go-
vernar, que és el que li toca».

Energies alternatives,
una preocupació
compartida per tots

El conseller reformista Joan Torres
s’havia interessat pels motius que
van portar als canvis en els horaris
d’atenció al públic i d’atenció te-
lefònica en els departaments compe-
tents per a comerços i societats.
López va explicar aleshores com la
intenció era trobar sortida a l’«allau
de trucades» mitjançant fórmules
que descongestionessin els tècnics.
El ministre va parlar aleshores d’un
tema més complex i que està en fase
d’implementació: la «simplificació
dels tràmits».

Canvi d’horaris
d’atenció per a
comerços i societats

La pregunta del reformista Amadeu
Rossell sobre les mesures anticrisi va
derivar en un debat en què López va
situar com a prioritat les reformes
estructurals, tot i accions conjuntu-
rals per tal de frenar l’impacte de la
difícil situació. Bartumeu va situar
aleshores el possible augment de la
pressió fiscal en mans de la cambra
parlamentària i, preguntat per Baró
sobre la necessitat d’alguna cosa
més que un pacte d’Estat per fer
front a les reformes estructurals, va
contestar afirmativament.

Més que un pacte
d’Estat per a les
reformes estructurals

Conxita Mora va preguntar a Bartu-
meu sobre la nova orientació que
vol donar a Andorra Desenvolupa-
ment i Inversió, l’antiga OIE, i va
constatar que el consell d’adminis-
tració de la societat pública conti-
nua pendent del nomenament de
nous membres, entre ells el conse-
ller delegat. Bartumeu va avançar
que el pressupost de l’ADI «no serà
expansiu», que la societat ha d’estar
més vinculada a la CEA i a la Cam-
bra i que cal repensar el Summit so-
bre el futur d’Europa.

El consell
d’administració de l’ADI
continua a mig gas

Olga Adellach va demanar al minis-
tre Pere López sobre els plans del Go-
vern quant al turisme rural i va ins-
tar l’Executiu a no bandejar l’Asso-
ciació de Pagesos i Ramaders en
aquest debat. López va assegurar
que la taula de turisme ja ha posat
les bases per definir el model de tu-
risme rural i Adellach va acabar
amb un al.legat en favor del sector
ramader i va recordar que durant la
seva etapa al capdavant d’Agricultu-
ra ja va impulsar polítiques en
aquest sentit.

Adellach reclama
incloure els ramaders al
debat del turisme rural

L’establiment de relacions di-
plomàtiques amb Macedònia i el re-
coneixement del país balcànic amb
el nom de República de Macedònia i
no amb el d’Antiga República Iugosla-
va de Macedònia va ser objecte de de-
bat entre el reformista Amadeu Ros-
sell i el ministre d’Exteriors. Espot
va assegurar que aquesta era l’única
manera d’establir relacions amb Ma-
cedònia, ja que no accepta un altre
nom, i que el reconeixement amb
aquesta fórmula no ha suscitat cap
queixa per part de Grècia.

Desacord total sobre el
nom que s’ha de donar
a Macedònia

En resposta a una pregunta del re-
formista Daniel Armengol sobre els
terminis de pagament de l’Adminis-
tració pública, Pere López va expli-
car que el termini de mitjana és de
50,97 dies, però que aquesta mitjana
s’eleva sensiblement fins als 73,35
dies quan es tracta d’inversions. Tot
i que s’ha escurçat el termini, això
suposa un incompliment del màxim
de 60 dies, però una interpretació
àmplia de la llei permet al Govern
evitar pagar els interessos legals de
demora en aquests casos.

El Govern triga 50,97
dies de mitjana per
efectuar un pagament

El líder de CR, Joan Gabriel, va criti-
car el discurs pronunciat per Xavier
Espot a l’Assemblea de les Nacions
Unides del setembre passat. El refor-
mista va lamentar que Espot se cen-
trés en temes econòmics i que
deixés entreveure que Andorra no
és, ara per ara, un destí atractiu per
a les inversions. Gabriel va reclamar
un estil més similar al del primer
discurs d’Oscar Ribas a l’ONU, el ju-
liol de 1993, i Bartumeu, tot i defen-
sar el discurs d’Espot, va prendre no-
ta de les observacions del reformista.

Gabriel demana que no
es netegi la roba bruta a
l’assemblea de l’ONU

veni amb l’Établissement, però no
va poder evitar que Jaume Bartu-
meu li etzibés: «En aquesta qüestió,
nosaltres hem fet més en quatre
mesos del que s’havia des de l’abril
del 2006 fins ara».

Adellach també va centrar la seva
intervenció sobre el CTR en defensar
la seva gestió al capdavant de Medi
Ambient. Segons la consellera ordi-
nenca, era un projecte modern i sos-
tenible, concebut amb criteris tèc-
nics i pensat per a què no quedés
ràpidament obsolet. L’únic proble-
ma, va dir Adellach, és que ara l’eco-
nomia passa per hores baixes i el
país no genera les 45.000 tones de
residus necessàries per a un òptim
funcionament de la infraestructura.
El titular de Medi Ambient, Vicenç
Alay, va desglossar les opcions que
avalua per sortir de la situació ac-
tual: des de la importació de residus
fins al rescat del CTR, però va assegu-
rar que amb el model actual «l’Ad-
ministració té molt poc marge de
maniobra».

Les exministres liberals sembla-
ven buscar que el Govern ataqués la
seva gestió per, després, poder sortir
a defensar-se. Són molts anys ata-
cant els uns i defensant-se els altres i
quatre mesos de legislatura no han
estat suficients perquè cadascú trobi
el seu lloc. «Faci’n el favor de gover-
nar», va dir Adellach als social-
demòcrates; i, citant l’expressió de
Bartumeu, va dir: «No faci’n política
mirant el retrovisor». Però és que
ahir a la Casa de la Vall gairebé tots
tenien la vista posada al retrovisor.

L’altra cara d’ApC

La sorpresa de la tarda va ser l’acti-

tud d’Andorra pel Canvi. El grup
que lidera Eusebi Nomen va defugir
la confrontació amb l’Executiu i es
va cenyir a un estil més clàssic, sense
esgotar tots els torns de rèplica i de
repregunta. Només en un moment
va aconseguir Nomen posar el mi-
nistre Alay entre l’espasa i la paret,
en el debat sobre els drets dels con-
tinguts de la fibra òptica. Alay va ad-
metre que la repregunta era excessi-
vament tècnica, que ell no era ex-
pert en aquesta matèria concreta i
que havia de consultar la resposta.
Cap daltabaix, vaja.

La vedet del Govern

El Govern s’havia preparat a cons-
ciència la seva primera sessió de con-
trol. Jaume Bartumeu va compartir
el protagonisme amb Vicenç Alay i
Pere López. El primer es va mantenir
fidel al seu estil lleugerament irònic
i argumentativament implacable; el
segon, menys bregat que Alay en
l’esgrima de la Casa de la Vall, va ser
felicitat pels seus companys de gabi-
net i fins i tot qualificat com «la ve-
det de l’Executiu». H
*politica@andorra.elperiodico.com
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33 Sota control 8 El Govern socialdemòcrata, durant el seu primer Consell de preguntes, ahir.

Bartumeu admet
que el pacte
d’Estat ha de ser
un acord global

33 El número dos dels reformis-
tes, Ladislau Baró, va passar ahir
a un segon pla, després d’haver
portat el pes de l’oposició durant
els quatre primers mesos de le-
gislatura. Baró no havia entrat
cap pregunta, però va aprofitar
un torn de repregunta per tornar
a plantejar una qüestió, segura-
ment la més cabdal de totes,
que ronda pel cap de qualsevol
analista polític: la de l’estabilitat
del Govern. Bartumeu havia
apel.lat a un pacte d’Estat per
definir el model fiscal i Baró va
recuperar la ja clàssica argu-
mentació reformista segons la
qual el pacte no es pot centrar
en un aspecte puntual, per bé
que molt important. «¿Pensa que
el pacte d’Estat hauria d’anar
més enllà d’un acord pel model
fiscal?», va preguntar el número
dos de CR al cap de Govern. «La
resposta és sí», es va limitat a dir
Bartumeu. Les cartes estan da-
munt la taula, ara només cal
veure com es materialitza aquest
anar més enllà.

33 Gabriel s’havia referit al pac-
te en criticar la contradicció que
suposa apel.lar a l’acord i entrar
els textos fiscals al Consell. «Els
textos són modificables», va dir
Bartumeu, en això consisteix
també el pacte d’Estat.

L’AFER DE LES DONACIONS

Gil va recordar que el
PS havia demanat el
2006 trencar el conveni
amb l’Établissement
Français du Sang


